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Voorwoord  
Elk jaar kiest de provinciale fractie van de Partij voor de Dieren een thema dat als leidraad dient voor 

de begrotingsbespreking en als inspiratie voor een kerstkaart. Dit jaar was het thema ‘leven’.  

Dieren zijn levende wezens met bewustzijn en gevoel. Ze nemen, net als wij mensen, hun omgeving 

waar met hun zintuigen, hebben net als wij, families om voor te zorgen, kennen net als wij angst, 

vreugde, tederheid en blijdschap, voelen pijn en verdriet. Als we ons daarvan bewust zijn, zullen we 

om ze geven en onze verantwoordelijkheid nemen om voor ze te zorgen en zullen we ze helpen. 

Aandacht en respect zijn waardevolle actuele waarden, die ook gelden voor de omgang met de dieren 

en met de levende natuur. Wij zijn verbonden met elkaar en aangewezen op elkaar; er is sprake van 

een wederkerige reactie. Als het slecht gaat met het leven van dieren en met onze aarde, zal het 

uiteindelijk ook slecht gaan met het leven van ons, mensen. En het gaat niet goed. Daarom zullen we 

plan B moeten volgen omdat er geen planeet B is. Al het leven verdient onze respectvolle aandacht, 

onze zorgzaamheid, onze verantwoordelijkheid. Daarom mogen wij onze aarde, onze planeet, onze 

enige leefbare plek waar we het allemaal mee moeten doen, niet uitbuiten, misbruiken en ruïneren. 

Dat  heeft consequenties voor ons alledaagse leven: voor hoe wij omgaan met huisdieren en met hoe 

wij eten en consumeren, maar ook hoe we in de politiek omgaan met in het wild levende dieren en 

met de natuur. Waardig omgaan met leven behoort tot de omgangsvormen die met respect en 

beschaving te maken hebben. Want ook onze kinderen en kleinkinderen en toekomstige 

dierengeneraties hebben recht op een waardig leven. Een mooi citaat van Albert Schweizer sluit hier 

mooi op aan: “Ik ben leven dat leven wil, te midden van leven dat leven wil.” 

 

Een poosje geleden werd onze aandacht gevestigd op een aankondiging van een provinciale 

bijeenkomst met als titel ‘Faunabeheer zonder emotie’. Los van het onderwerp werd onze aandacht 

vooral getrokken door de woorden ‘zonder emotie’. Een documentaire van Joris Luyendijk wees uit dat 

de top in de bancaire sector vooral inhoudelijke beslissingen nam vanuit de ratio/verstand en zonder 

emotie en gevoel.  De gevolgen ervan hebben we allemaal meegemaakt, in de vorm van diverse 

crises en hopelijk wordt ervan geleerd. Er leven in de samenleving, zowel individueel als collectief, 

emoties als boosheid, angst, verdriet en blijdschap. Emoties en onderliggende gevoelens in de 

samenleving dragen belangrijke boodschappen en informatie met zich mee. Die kunnen en mogen we 

niet negeren!  Emoties en gevoel  (het ‘hart’) zijn een fundamenteel onderdeel van ons menszijn, maar 

spelen ook in de politiek een belangrijke rol. 

 

In de westerse samenleving wordt de ratio, het verstand, overgewaardeerd. Maar als verstand, emotie 

en gevoel met elkaar verbonden zijn, kan het niet anders dan dat er compassie is met onze omgeving, 

met mensen en dieren in nood en door hulp te bieden als dat nodig is. Een liefdevolle benadering en 

compassie in de politiek zijn politieke ‘wapens’, waarmee we antwoord kunnen vinden op de huidige 

politieke vraagstukken. 

 
Het onderstaande gedicht dat op de kerstkaart stond verwoordt het thema leven op een mooie wijze. 

De kaart is gestuurd naar alle Provinciale Statenleden, de leden van Gedeputeerde Staten, de 
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griffiemedewerkers en aan diverse maatschappelijke organisaties en mensen waar de fractie mee 

samenwerkt.  

 

In dierenogen valt hetzelfde licht 

als in het oog van mensen. 

Het levende schept adem uit één bron, 

vangt van zijn eerste kreet 

tot aan zijn laatste huivering 

dezelfde zon. 

Denkenden gaan met dieren 

onder dezelfde hemel 

dezelfde einder tegemoet, 

door één verlangen voortgedreven: 

leven. 

  

Maurits Mok 

 

  
 

We blijven ons met verstand, gevoel, compassie én emotie inzetten voor dierenwelzijn, natuur en 

milieu.  

 

 

April 2017, Carla van Viegen, fractievoorzitter Partij voor de Dieren, Zuid-Holland 
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Samenstelling fractie 

 

De fractie bestaat uit de volgende mensen: 

- Carla van Viegen, fractievoorzitter en statenlid (commissie Duurzame Ontwikkeling, Ruimte en 

Leefomgeving, Bestuur en Middelen) 

- Bart Canton, statenlid (Commissie Verkeer en Milieu, werkgroep Europa) 

- Sylvia Keij, fractiemedewerkster/beleidsmedewerkster 

- Otwin van Saane (vanaf augustus 2016) 

- Dane Oost (vanaf december 2016) 

 

Leeswijzer 

De provinciale inspanningen worden in dit jaarverslag op de navolgende thema’s nader weergegeven: 

- Dierenwelzijn 

- Natuur 

- Milieu 

- Ruimte  

- Maatschappij en cultuur 

- Infrastructuur 

- Economie 

- Bestuur 

- Overig 

- Persberichten 

- Media 

- Werkbezoeken 
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Dierenwelzijn 
 

Faunabeheerplan Damherten 

De fractie heeft de provinciale afschotontheffing van damherten in de commissie Duurzame 

Ontwikkeling geagendeerd en het onderwerp is besproken. De provincie wil de komende jaren ruim 

6000 damherten laten afschieten in de Amsterdamse Waterleidingduinen. Het provinciebestuur vindt 

dat de biodiversiteit in het gebied in gevaar komt en wil de herten ook in het belang van de 

verkeersveiligheid afschieten. De fractie heeft, samengevat, het volgende standpunt ingenomen. De 

grootste vijand van de teruggang van de biodiversiteit is de mens. Door enorme stikstofdepositie, 

het telkens weer enorm ingrijpen in de natuur, de intensieve vee-industrie en de jacht wordt de 

biodiversiteit door menselijk handelen aangetast. Ons handelen zal erop gericht moeten zijn om dit 

ingrijpen door de mens terug te brengen om evenwicht te brengen tussen mens en natuur. 

 

De nieuwe Natuurwet erkent de intrinsieke waarde van de natuur en dieren. Het meest wezenlijke van 

duizenden dieren wordt aangetast: namelijk het recht op leven. De fractie vindt dat we anders met 

dieren en de natuur moeten omgaan en veel minder moeten ingrijpen in de natuur, maar deze juist 

beter beschermen tegen menselijk handelen en ingrijpen. 

 

 
 

Zwanenjacht 

De fractie heeft de gruwelijke zwanenjacht in Zuid-Holland op de politieke agenda gezet. Tijdens een 

commissievergadering is uitgebreid gesproken over de zwanenjacht en het daarmee gepaard gaande 

ernstige dierenleed. Er was veel maatschappelijke verontwaardiging. Er waren veel insprekers, onder 

wie dierenarts Saskia van Rooy, die als klokkenluider het dierenleed heeft aangezwengeld via 

filmmateriaal. De Partij voor de Dieren wilde dat de provinciale ontheffing om zwanen te doden, werd 

ingetrokken.  Er is sprake van groot dierenleed; er is nagenoeg geen schade en er zijn veel 

effectievere preventieve methoden om schade tegen te gaan. Helaas werd ontheffing verleend, maar 

de gedeputeerde heeft toegezegd dat deze wordt aangescherpt. 

 

Afschotontheffing smienten 

De rechter had een ontheffing om voor vijf jaar smienten in heel Zuid-Holland te doden geschorst naar 

aanleiding van een bezwaar van de Vogelbescherming. Volgens de rechter heeft de provincie niet 

aangetoond dat er sprake is van directe dreiging van schade en heeft ook niet kunnen aantonen dat 

de instandhouding van de soort niet in gevaar is. De fractie heeft er schriftelijke vragen over gesteld 
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en heeft er bij de gedeputeerde op aangedrongen dat de provincie veel zorgvuldiger moet handelen in 

het verlenen van een ontheffing op grond van de Flora- en en faunawet. 

 

Vragen vernielen zwaneneieren 

De fractie heeft schriftelijke vragen ingediend in verband met het kapot gooien van bebroede eieren 

van zwanen, waarbij de foetussen zijn doodgegaan. Uit de antwoorden bleek dat het provinciebestuur 

heeft aangegeven dat de gebeurtenis in onderzoek is bij de politie. De omgevingsdienst Zuid-Holland 

Zuid levert waar mogelijk een bijdrage. Het rapen van zwaneneieren is op basis van de door de 

provincie Zuid-Hollland verleende ontheffing niet toegestaan.  

 

Afschotontheffing wilde eenden 

Gebleken is dat het aantal wilde eenden de afgelopen jaren met 30 procent is afgenomen en mogelijk 

nog verder terugloopt.  Natuurmonumenten en de Vogelbescherming hadden hierover aan de bel 

getrokken.  De fractie is bezorgd over deze ontwikkeling en heeft schriftelijke vragen gesteld over een 

afschotontheffing van wilde eenden, die door de provincie is afgegeven voor een maximale periode 

van vijf jaar. De ontheffing is volgens de provincie verleend om schade te voorkomen. Afschot is 

daarbij pas toegestaan nadat er preventieve middelen zijn ingezet. Op dit moment doet Sovon 

onderzoek naar de ontwikkelingen in de populaties wilde eenden en de factoren die daarop van 

invloed zijn. De provincie wacht de uitkomsten van dit onderzoek af trekt de ontheffing (nog) niet in. 

De fractie van de Partij voor de Dieren wil dat de provincie de ontheffing intrekt. 

 

Vangkraal en vergassing ganzen 

De provincie heeft beroep ingesteld tegen een rechterlijke uitspraak die verbiedt dat in Zuid-Holland 

ganzen worden gedood door ze de nek om te draaien (cervicale dislocatie) Dit is dierenmishandeling 

en een gruwelijke methode die veel dierenleed veroorzaakt. Niet voor niets hebben diverse 

deskundigen en de Raad voor Dieraangelegenheden deze methode ontraden; ook staatssecretaris 

Van Dam (Economische Zaken) geeft aan dat dieren groter dan een eend niet meer via deze methode 

mogen worden gedood bij de inwerkingtreding van de nieuwe Natuurwet op 1 januari 2017. 

Uiteindelijk heeft de provincie het beroep hiertegen ingetrokken. 

 

Ontheffing doden huismussen 

De fractie heeft schriftelijke vragen gesteld omdat de provincie een ontheffing heeft verleend aan een 

kwekerij om huismussen te mogen doden. De huismus staat namelijk op de lijst van bedreigde 

diersoorten. De antwoorden op de vragen gaven geen bevredigend antwoord. De provincie baseerde 

zich op informatie van het Faunafonds. Er kon ook niet exact aangegeven worden om hoeveel 

mussen het gaat.  

	
Luis in de pels 

De fractie was ook in 2016 weer ‘de luis in de pels’ en heeft consequent de vinger op de zere plek 

gelegd als het gaat om (verbetering van) dierenwelzijn. Onze fractie heeft hiertoe schriftelijke vragen 

gesteld over de volgende onderwerpen: 
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- Afschot herten landgoed Nieuw Leeuwenhorst Zuid-Hollands Landschap; 

- Afschotontheffing vossen; 

- RHD2-virus konijnen; 

- Diverse zwanen in de provincie nek omgedraaid; 

- Ontheffing doden huismussen; 

- Opzettelijke mishandeling ganzen; 

- Afschotontheffing roeken Zuid-Holland; 

- Vergassing ganzen met vangkraal 

- Eieren met foetussen zwanen kapot gegooid; 

- Dode zwanen mogelijk nek omgedraaid; 

- Ontheffingen afschot diverse vogelsoorten; 

- Intrekking ontheffing afschot eenden; 

- Afschotontheffing en faunabeheerplan knobbelzwanen; 

- Afschotontheffing smienten; 

- Faunabeheerplan Damherten in het Noord- en Zuid-Hollandse duingebied 2016-2020; 

- Verhandelen knobbelzwanen; 

- Hoger beroep tegen rechterlijke uitspraak over nek breken ganzen. 

 

Natuur 
 

Invoering nieuwe Natuurbeschermingswet: provinciaal beleid en provinciale verordening 

In 2017 is de nieuwe Natuurbeschermingswet in werking getreden. De provincies moeten hiervoor 

provinciaal beleid en een provinciale verordening opstellen, waarvan het concept voor inspraak is 

vrijgegeven.  Het voorstel van het provinciebestuur is besproken in Provinciale Staten. De fractie heeft 

een aantal voorstellen meegegeven aan het college. De Partij voor de Dieren vindt het van groot 

belang dat de hobbyjacht wordt afgeschaft en dat dierenbeschermingsorganisaties worden 

vertegenwoordigd in de Faunabeheereenheid.  

 

Ook heeft de fractie voorgesteld om een onafhankelijke wetenschapper of een onafhankelijke 

vertegenwoordiger vanuit wetenschappelijke organisaties te laten deelnemen aan de 

Faunabeheereenheid. Ons voorstel is overgenomen door het college. 

 

De fractie vindt ook dat de bescherming van de natuur en dieren ernstig tekort wordt gedaan in de 

nieuwe Natuurbeschermingswet en dat het te veel gaat om mogelijkheden om dieren te doden in 

plaats van ze te beschermen. Daarom heeft de fractie tegen het voorstel gestemd. 
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Gedeputeerde Staten hebben de bevoegdheid tot vaststelling van het faunabeheerplan en 

populatiebeheer. Ook kunnen ze bepalen of aan de gunstige staat van instandhouding van een 

diersoort wel of niet is voldaan. De fractie heeft een voorstel ingediend om vooraf advies te vragen 

aan Provinciale Staten. De fractie kreeg een toezegging dat Provinciale Staten vooraf om advies 

wordt gevraagd, voordat een beslissing wordt genomen.  

 

Waarborgen toezicht en handhaving nieuwe provinciale natuurbeschermingstaken 

De fractie heeft een motie ingediend om het toezicht en de handhaving van de nieuwe 

Natuurbeschermingswet goed te waarborgen. De provincie krijgt er in 2017 veel nieuwe natuurtaken 

bij, zoals actieve soortenbescherming. Dat is hard nodig, omdat nog maar 15 procent van de 

oorspronkelijke biodiversiteit in Nederland over is en het nog steeds achteruit gaat. De provincie heeft 

nu acht mensen beschikbaar voor natuurwetgeving, van wie gemiddeld één persoon beschikbaar is 

voor de handhaving van de natuurwetten. En dat is veel te weinig vindt de fractie. Helaas kreeg de 

motie geen steun van de coalitie (VVD, CDA, D66 en SP) en SGP/CU. 

 

Versnelling inhalen achterstand natuurrealisatie 

De natuur heeft een intrinsieke waarde en dient een belangrijk algemeen belang. Echter, in de 

afgelopen jaren zijn de provinciale natuurdoelen telkens naar beneden bijgesteld en zelfs die worden 

niet eens gehaald. In 2027 moeten ook in Zuid-Holland de internationaal afgesproken natuurdoelen 

zijn gerealiseerd. Nog steeds ligt er veel geld op de plank dat niet wordt besteed aan de natuur. Extra 

inzet is nodig om de achterstanden weg te werken en de natuurdoelen te kunnen realiseren. Daarom 

heeft de fractie in een motie het college verzocht om het gereserveerde geld ook daadwerkelijk te 

gaan uitgeven, zodat de afgesproken natuurdoelen worden gehaald. Ook verzocht  de fractie het 

college om zich extra in te spannen om de achterstand op het gebied van de geplande natuurdoelen 

in te halen. De motie behaalde geen meerderheid.  
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Startnotitie Perspectief Groene Hart 

De startnotitie geeft een eerste aanzet om te komen tot een gezamenlijk beleid van de provincies 

Noord-Holland, Zuid-Holland en Utrecht, de betrokken gemeenten en waterschappen. In de startnotitie 

wordt een aantal thema’s beschreven, die het uitgangspunt moeten vormen voor een gezamenlijk 

beleid. Er waren echter enkel economische thema’s in uitgewerkt. De fractie heeft nadrukkelijk 

gevraagd ook ecologische thema’s op te nemen, zoals behoud van biodiversiteit, waterkwaliteit en 

bescherming van dieren.  

 

  
Groene Hart 

 

Buijtenland van Rhoon 

Het gebied ‘Buijtenland van Rhoon’, onder de rook van Rotterdam, is aangewezen als 

natuurcompensatie en extra recreatiegebied als compensatie voor de aanleg van de Tweede 

Maasvlakte. De boeren willen het gebied echter geheel agrarisch houden. De fractie is het hier niet 

mee eens, omdat eerder gemaakte afspraken voor natuurontwikkeling en recreatie niet worden 

nagekomen en heeft daarom niet ingestemd met het voorstel. 

 

Bloem- en kruidenrijk grasland 

De fractie kreeg bij een ingediende motie steun van de coalitie voor meer provinciale inzet voor 

bloem- en kruidenrijk grasland in de (veen)weides van Zuid-Holland. De provincie gaat hiervoor een 

symposium organiseren voor agrariërs.  

 

Vergroening binnenplaats provincie 

De fractie heeft een symbolische motie ingediend om de binnenplaats van het provinciehuis te gaan 

vergroenen. Dat bestaat nu uit enkel steen met een paar bomen. Extreme wateroverlast neemt toe en 

de gevolgen van de klimaatverandering worden steeds voelbaarder. Ook kan de provincie zelf het 

goede voorbeeld geven door te vergroenen en een bijdrage te leveren aan een betere afvoer van 

water. De fractie kreeg hierop een toezegging van de gedeputeerde. 

 

Duurzame landbouw 

De provinciale Nota Landbouw stelt voor om 15 miljoen euro te investeren in verduurzaming van de 

landbouw en innovaties. Het provinciebestuur wil hierbij niet inzetten op de afbouw en vermindering 

van de intensieve veehouderij. De PvdD wil juist dat de inzet gericht is op het verkleinen van de 

veestapel en op een biologisch-dynamische landbouw. Als we minder vlees en zuivel consumeren en 

kiezen voor een meer plantaardig dieet, kunnen alle monden zelfs wereldwijd goed worden gevoed. 

Daarbij hoeft Nederland niet de landbouwproducent van de wereld te zijn, maar is een meer regionale 
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afzet van landbouwproducten van groot belang.  Daar moet de bij de verduurzaming van de landbouw 

de nadruk op liggen, zo heeft de fractie verwoord. 

 

Maaien in broedseizoen 

De Groenservice Zuid-Holland, een organisatie die valt onder verantwoordelijkheid van de provincie, 

heeft in een compensatiegebied voor weidevogels langs de N470 in Pijnacker-Nootdorp midden in het 

broedseizoen gemaaid. Daarbij zijn nesten en eieren van weidevogels vernield. De fractie vindt het 

onbegrijpelijk dat de provincie aan de ene kant miljoenen euro’s uitgeeft om de weidevogelstand te 

verbeteren en aan de andere kant zelf verantwoordelijk is voor de vernieling van nesten van 

weidevogels. De fractie heeft dit via schriftelijke vragen aan de kaak gesteld. 

 

Provinciale natuur in de uitverkoop 

De fractie heeft schriftelijke vragen gesteld over de uitverkoop van natuurgebieden door de provincie 

Zuid-Holland. De provincie wil natuurgebieden verkopen, omdat zij het eigendom en beheer niet meer 

als kerntaak ziet. De fractie is van mening dat het dan wel erg moeilijk wordt om te bewaken en 

controleren of de natuurdoelen wel worden gehaald. Private partijen hebben vaak een commercieel 

belang of gaan op zoek naar alternatieve inkomstenbronnen voor natuurbeheer. Dat kan mogelijk 

wringen met de natuur en de natuurdoelen die moeten worden bereikt. Natuur is van ons allemaal en 

dient een groot algemeen belang. Daar mag geen marktwerking op worden losgelaten.  

 

Ambachtsezoom Hendrik Ido Ambacht 

De fractie heeft grote bezwaren tegen het plan om van het mooie natuurgebied Ambachtsezoom in 

Hendrik Ido Ambacht een bedrijventerrein te maken en heeft hier schriftelijke vragen over gesteld. In 

de nabije omgeving is maar liefst 470 ha bedrijventerrein direct beschikbaar, wat naar de mening van 

de fractie moet worden benut. De Partij voor de Dieren wil dat veel zuiniger wordt omgegaan met het 

kostbare groen dat nog over is in onze provincie. Zuid-Holland is zelfs de provincie met de minste 

natuur in heel Nederland, namelijk zes procent en de hoogste mate van verstedelijking, namelijk 25 

procent. 

 

Stemverklaring regionaal waterplan 

Het Regionaal Waterplan 2015-2021 is besproken in Provinciale Staten. Het plan bevatte geen nieuw 

beleid, terwijl de fractie al jaren achtereen heeft aangedrongen op het behalen van de doelen van de 

Kaderrichtlijn Water (KRW). Tot nu toe heeft het provinciebestuur twee oplossingen voor dit zorgpunt 

geformuleerd; uitstel of het verlagen van de doelstellling. Beide oplossingen stonden niet vermeld in 

het plan. Het gehele plan bevatte veel goede voorstellen. Dat gaf voor onze fractie de doorslag om 

voor het voorstel te stemmen, met een stemverklaring dat het uitgangspunt is dat de KRW-doelen 

worden gehaald worden. 
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Leenheerenpolder belangrijk weidevogelgebied 

Onze fractie heeft een voorstel ingediend om de Leenheerenpolder in de Hoeksche Waard aan te 

wijzen als belangrijk weidevogelgebied. In de polder leven nog veel verschillende soorten weidevogels 

en het is belangrijk om ze goed te beschermen, zeker daar waar ze nog talrijk zijn. Dit gebied is nu 

namelijk agrarische grond zonder enige natuurbescherming. Het voorstel kreeg alleen steun van 

GroenLinks, Partij van de Arbeid en 50 Plus en behaalde geen meerderheid. 

 

Vervolgvragen ‘bijeenkomst oogsten uit de natuur’ op 1 oktober 2015 

De fractie heeft schriftelijke vervolgvragen gesteld over een netwerkbijeenkomst georganiseerd door 

de provincie en de Jagersvereniging over 'oogsten uit de natuur'. Uit de antwoorden bleek dat de 

provincie de band tussen mens en natuur wil herstellen via het promoten van de jacht en het 

promoten van het eten van wild. Om de band tussen de mens en de natuur te herstellen zou de 

provincie juist de natuur beter moeten beschermen en de banden met dierenbeschermings- en 

natuurorganisaties moeten aanhalen.  

 

Bebouwing strand Kijkduin 

De gemeente Den Haag heeft een vergunning afgegeven voor de bouw van tientallen strandhuisjes 

op het strand bij Kijkduin, gemeente Den Haag. De fractie vindt dat de provincie paal en perk moet 

stellen aan kustbebouwing en onze kwetsbare kust beter moet beschermen en heeft daarom 

schriftelijke vragen gesteld. De fractie wil weten of de informatie over de kustbebouwing juist is. Als 

dat zo is wil de fractie dat de provincie de gemeente Den Haag terugfluit en dat de vergunning wordt 

ingetrokken.  

 

Gedeputeerde Staten van Zuid-Holland zijn het eens met de fractie dat er geen strandhuizen mogen 

komen in de duinen bij Kijkduin. De gemeente Den Haag had daarvoor een bouwvergunning 

afgegeven. Als het aan de provincie ligt gaat daar een streep door, omdat de huizen in een 

natuurgebied zouden komen. De provincie stapt hiervoor zo nodig naar de rechter. De fractie is 

verheugd over dit standvastig optreden van het provinciebestuur. 

 

Provinciale vergunningen en bepalingen rondom vuurwerkshows 

Vuurwerkshows worden steeds vaker georganiseerd om de vuurwerkverkoop te stimuleren. De fractie 

vindt dat de provincie daarom zeer terughoudend zou moeten zijn bij het verlenen van vergunningen 

voor dergelijke evenementen en heeft schriftelijke vragen gesteld. Aanleiding zijn twee 

vuurwerkshows in de gemeente Pijnacker-Nootdorp door vuurwerkverkopende bedrijven. De provincie 

is de instantie die daarvoor een vergunning moet verlenen. De fractie vraagt zich af of dat wel is 

gebeurd en zo ja, welke voorwaarden aan de vergunning zijn gesteld. De fractie betwijfelt of de 

provincie wel voldoende rekening houdt met de nadelige gevolgen van vuurwerkshows voor de 

natuur, de in het wild levende dieren, de (landbouw)huisdieren in de omgeving en het milieu.  
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Massale bomenkamp natuur- en recreatiegebied Vlietland 

De fractie heeft schriftelijke vragen gesteld over een mogelijke bomenkap van meer dan 1000 bomen 

in natuur- en recreatiegebied Vlietland. Bomen dragen voor een belangrijke mate bij aan de 

gezondheid van mens en dier en vangen CO2 op. De fractie vindt dat bomen niet moeten worden 

gekapt en waar nodig moeten worden verplaatst. 

 

Illegale parkeerplaatsen in EHS-gebied Museum Landgoed Voorlinden Wassenaar 

Voor de bouw van het museum Voorlinden op het gelijknamige landgoed in Wassenaar is ontheffing 

verleend, omdat het een beschermd Ecologische Hoofdstructuur- gebied betreft (tegenwoordig 

Natuurnetwerk Nederland: NNN-netwerk). De aanleg van de honderden illegale parkeerplaatsen is 

volgens de provincie in strijd met de provinciale regelgeving, de Verordening Ruimte 2014. Op dit 

moment onderneemt de provincie geen maatregelen. In eerste instantie is de gemeente 

verantwoordelijk omdat sprake is van werkzaamheden die in strijd zijn met het bestemmingsplan. De 

gemeente is daarvoor het bevoegde gezag en moet zonodig handhavend optreden. De gemeente 

heeft hiertoe inmiddels ook al stappen ondernomen. Aan de eigenaar is een brief gestuurd. Hierin 

staat dat de uitgevoerde werkzaamheden in strijd zijn met de ter plaatse geldende bestemming 

‘natuur’. Ook is het terrein onderdeel van de monumentale buitenplaats Voorlinden waarop de 

Erfgoedwet van toepassing is. Ten slotte zijn de uitgevoerde werkzaamheden, volgens de gemeente, 

in strijd met de Ecologische Hoofdstructuur en de Provinciale Milieuverordening. De eigenaar krijgt 

twee maanden de tijd om een verzoek om omgevingsvergunning bij de gemeente in te dienen. 

 

Duivenvoorde Corridor en 28 ha extra groen 

De fractie heeft een motie ingediend om de Duivenvoorde Corridor groen en open te houden. De 

motie kreeg geen steun van de coalitie, terwijl  de coalitie heeft aangegeven dat de Duivenvoorde 

Corridor groen zou blijven. Zij komen helaas hun beloftes niet na. Ook heeft de fractie een 

wijzigingsvoorstel ingediend om minimaal 4 miljoen euro te investeren in het open houden van de 

Duivenvoordecorridor.Ook dit voorstel kreeg geen steun van de coalitie. 

 

Natuurcompensatie 

De fractie heeft samen met de fracties van D66, Partij van de Arbeid, SP, Groen Links en 50Plus 

vragen gesteld over de natuurcompensatie. De fracties maken zich zorgen of de natuurcompensatie 

wel wordt uitgevoerd op de manier waarvoor het bedoeld is. 

 

Als antwoord op de vragen heeft de provincie aangegeven dat in de beleidsregel compensatie geen 

harde eisen staan over wanneer de compensatie gereed moet zijn, maar wel aanbevelingen en 

vuistregels worden gegeven. In de compensatieovereenkomst is vastgelegd hoe en wanneer de 

compenserende maatregelen zullen worden uitgevoerd en het compensatieproject is afgerond. 

Hiervoor gelden geen vaste termijnen meer. Het zou wenselijk zijn om de ingreep en de compensatie 

gelijktijdig of volgtijdelijk te realiseren. Dit is echter niet altijd mogelijk, bijvoorbeeld als voor de 
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compensatie aansluiting is gezocht bij andere projecten in het gebied. Als vuistregel geldt dat de 

compensatie bij eenvoudige projecten binnen twee jaar en bij complexe projecten binnen vijf jaar na 

ondertekening van de compensatieovereenkomst moet zijn gerealiseerd. 

 

Carbid schieten in Natura 2000-gebied en stiltegebied Voornes Duin 

In november heeft de gemeente Westvoorne een vergunning verleend voor carbid schieten op 31 

december 2016 in het beschermd natuurgebied en stiltegebied Voornes Duin in Rockanje.  De fractie 

vindt dit onacceptabel, omdat de natuur en dieren ernstig worden verstoord en heeft schriftelijke 

vragen gesteld. In 2017 komt het onderwerp op verzoek van de Parij voor de Dieren ter bespreking op 

de agenda van de commissievergadering. 

 

De vergunning van de gemeente is verleend voor carbid schieten binnen het Natura 2000-gebied 

Voornes Duin en binnen een straal van 250 meter van het Natura 2000-gebied Voordelta. Ook de 

provincie Zuid-Holland heeft een vergunning verleend om in het hiervoor genoemde natuur- en 

stiltegebied een enorme verstoring van de natuur toe te staan. De fractie vindt dat de provincie 

rekening moet houden met de verstoring van de natuur en dieren. Er zijn wel andere plekken te 

bedenken waar het zou kunnen in plaats van in kwetsbare natuurgebieden. De fractie wil dat het 

carbid schieten in de natuur helemaal wordt verboden. 

 

Uitspraak afdeling Bestuursrechtspraak van de Raad van State over ‘De Steupel’ 

De fractie heeft schriftelijke vragen gesteld over de uitspraak van de afdeling Bestuursrechtspraak van 

de Raad van State over natuurgebied ‘De Steupel’ in Reeuwijk. De Raad van State vernietigde 

daarmee een besluit van het Gedeputeerde Staten van Zuid-Holland.  Gedeputeerde Staten hadden 

namelijk ontheffing verleend voor de bouw van tien vrijstaande woningen in het eerder genoemde 

natuurgebied. De Raad van State was van oordeel dat Gedeputeerde Staten niet deugdelijk had 

gemotiveerd dat er sprake is van een groot maatschappelijk, sociaal of (bedrijfs)economisch belang 

en evenmin dat er geen andere mogelijkheden zijn. Pas als de gemeente Reeuwijk besluit alsnog een 

plan in procedure te brengen kan worden bekeken of dit past binnen het nieuwe provinciale beleid. 

 

De volgende schriftelijke vragen zijn gesteld ter verbetering van natuur: 

- vervolgvragen ‘bijeenkomst oogsten uit de natuur’ op 1 oktober 2015; 

- bebouwing strand Kijkduin; 

- provinciale vergunningen en bepalingen rondom vuurwerkshows; 

- massale bomenkap natuur- en recreatiegebied Vlietland;   

- illegale parkeerplaatsen in EHS-gebied Museum Landgoed Voorlinden Wassenaar; 

- provinciale natuur in de uitverkoop; 

- bedrijventerrein Ambachtsezoom Hendrik Ido Ambacht; 

- Duivenvoorde Corridor en 28 ha extra groen; 

- natuurcompensatie; 

- carbid schieten in Natura 2000-gebied en stiltegebied Voornes Duin; 
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- maaien tijdens broedseizoen door Groenservice Zuid-Holland; 

- uitspraak afdeling Bestuursrechtspraak van de Raad van State over ‘De Steupel’. 

- gevaar drijfzand zandmotor; 

- Toename besmetting ziekte van Lyme door verblijf in natuur. 

 
Milieu 
 
Energienota en investeringsstrategie innovatie 

De planning voor de besteding van 100 miljoen euro provinciaal geld voor energietransitie is het 

afgelopen jaar besproken. Een gedeelte van dit budget is bedoeld voor innovatie. De intensieve 

landbouw is verantwoordelijk voor een belangrijk deel van de CO2-uitstoot en de uitstoot van het 

schadelijke methaangas en lachgas. Vermindering van de huidige veestapel kan in belangrijke mate 

bijdragen aan de vermindering van de CO2-uitstoot. De fractie heeft uitdrukkelijk opgeroepen de 

huidige veestapel te verminderen. Ook de inzet op mestvergisting als ‘groene energie’ is misleidend 

en niet duurzaam. De fractie heeft hier dan ook niet mee ingestemd. De provincie wil verder 50 

miljoen euro investeren in de aanleg van een zogenaamde ‘warmterotonde’, een buizenstelsel dat via 

restwarmte de Randstad van energie gaat voorzien. De fractie is hier geen voorstander van, omdat er 

gebruik wordt gemaakt van de restwarmte van kolencentrales1 en er voor miljoenen euro’s wordt 

geïnvesteerd in een ‘warmterotondeinfrastructuur’. De fractie heeft grote twijfels bij deze 

miljoeneninvestering en geeft er de voorkeur aan dit geld op een andere manier te besteden, 

bijvoorbeeld aan energiebesparing en zonne-energie. Bovendien is de lokale energievoorziening erg 

in opkomst. Een dergelijke dure investering zal over een aantal jaren alweer achterhaald zijn. De 

fractie heeft niet ingestemd met het voorstel en heeft een motie ingediend om de nadruk te verleggen 

van de warmterotonde naar energiebesparing en een meer lokale energievoorziening. De motie 

behaalde geen meerderheid.  

 

Geen moties en amendementen meer op papier 

Er wordt veel papier gebruikt bij het indienen van moties en amendementen. Om minder papier te 

gebruiken en om papierverspilling tegen te gaan, heeft de fractie het Presidium en Provinciale Staten 

verzocht om bij het indienen van moties en amendementen deze niet meer in veelvoud op papier rond 

te delen, maar gebruik te maken van de moderne ICT-mogelijkheden. Dit voorstel kreeg steun en 

wordt nader uitgewerkt. 

 

 

 

 
 
 
 

																																																								
1	in 2017 zijn de kolencentrales verwijderd uit de plannen voor de warmterotonde	
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Bio-industrie en Landbouw 
 

Stalbrand Waddinxveen 

De Partij voor de Dieren vindt dat er de overheid en de provincie meer maatregelen moeten nemen 

om het grote aantal stalbranden te verminderen. Jaarlijks komen vele duizenden dieren om bij 

stalbranden en er zijn nog steeds te weinig brandveiligheidsregels voor. De fractie heeft hierover 

schriftelijke vragen gesteld aan het college. 

 

Duurzame veehouderij 

De fosfaatproductie in dierlijke mest is boven het door de EU vastgestelde fosfaatplafond gekomen. 

De toename is, volgens het CBS, een gevolg van de groei van de veestapel. Door het einde van de 

melkquotering op 1 april 2015 is de melkveestapel gegroeid. Het gebruik van dierlijke mest is wettelijk 

beperkt, omdat te veel mest slecht is voor het milieu. Daardoor kunnen meststoffen (stikstof en 

fosfaat) in het grond- en oppervlaktewater terechtkomen. De meststof nitraat is schadelijk voor het 

drinkwater. De fractie heeft hierover schriftelijke vragen aan Gedeputeerde Staten gesteld. 

 

Schriftelijke vragen over bio-industrie en landbouw: 

- stalbrand Waddinxveen; 

- duurzame veehouderij. 

 
Ruimte  
 
Ruimtelijk beleid intensieve veehouderij 

Afgelopen jaar is de intensieve veehouderij besproken in relatie tot duurzaamheid en dierenwelzijn  in 

de commissie Duurzame Ontwikkeling. De provincie heeft uitbreiding van intensieve 

veehouderijbedrijven boven 2 ha toegestaan als zij voldoen aan aanvullende eisen op het gebied van 

dierenwelzijn en duurzaamheid. De Raad van State heeft echter bepaald dat de provincie geen 

aanvullende eisen mag stellen op deze gebieden, maar enkel op het gebied van ruimtelijke ordening. 

Het provinciebestuur stelde naar aanleiding van deze uitspraak voor om de oorspronkelijke beleidslijn 

van een maximaal bouwblok van 2 ha voor intensieve veehouderijen weer op te nemen in de 

Verordening Ruimte en Mobiliteit.  De fractie is van mening dat de intensieve veehouderij moet 

worden afgebouwd en dat het noodzakelijk is om de immense veestapel in Nederland in te krimpen. 

Zeventig procent van wat de veehouderij voorbrengt, wordt geëxporteerd. Maar de enorme 

hoeveelheid mest en andere rommel houden we hier en worden op geen enkele manier doorbelast, 

terwijl het grote nadelige gevolgen heeft voor ons milieu en de volksgezondheid. De Partij voor de 

Dieren wil toe naar een kleinschalige biologische en circulaire veehouderij, die voorziet in regionale 

afzet. Dat vraagt een radicale verandering van de huidige agrarische sector. De PvdD-fractie vraagt 

daar continu aandacht voor. 
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Uitbreiding megavarkensstal Groene Hart 

De provincie Zuid-Holland heeft een ontheffing verleend voor de bouw van een mega-varkensstal in 

het open landschap van het Groene Hart in Woubrugge, gemeente Kaag en Braassem. De Partij voor 

de Dieren is hier fel op tegen. Het gaat hier om een uitbreiding van 1160 naar 3693 varkens. Door 

schaalvergroting in de veehouderij verslechtert het dierenwelzijn. De kans op ziekteuitbraken als 

Mond- en Klauwzeer, varkenspest, en Q-koorts is groter, tanden en staarten worden afgeknipt. 

Bovendien vormt een 'megavarkenshouderij’ een groot gevaar voor de volksgezondheid. 

 
Duivenvoordecorridor 

De fractie heeft een motie ingediend om de Duivenvoorde Corridor groen en open te houden. Helaas 

kreeg de motie geen steun van de coalitie, terwijl die had aangeven zich hiervoor wel te willen 

inzetten. Ook heeft de fractie een wijzigingsvoorstel ingediend om minimaal 4 miljoen euro te 

investeren in het open houden van de Duivenvoordecorridor. Ook dit voorstel kreeg geen steun van 

de coalitie. 

 

Windmolens gemeente Korendijk 

De gemeente Korendijk heeft een afspraak met de provincie om een aantal windmolens te plaatsen in 

haar gemeente. De gemeente heeft daar in de afgelopen jaren echter niet aan voldaan. Het gevolg is 

dat de provincie de gemeente aan die afspraak houdt via een provinciaal inpassingsplan. De fractie 

heeft hiermee ingestemd. 

 

Bouwplannen Hoogmadesche polder 

De fractie heeft schriftelijke vragen gesteld omdat de gemeente Kaag en Braassem woningbouw wil 

realiseren in de Hoogmadesche polder aan de noordkant van Hoogmade.  

Als antwoord heeft de provincie aangegeven dat als de gemeenteraad besluit dat woningbouw op die 

locatie wenselijk is, er voor de bestemmingsplanprocedure eerst onderzoek nodig is naar de 

haalbaarheid en de vraag hoe een mogelijk plan zich verhoudt tot onder andere de provinciale 

regelgeving.  

 

Quick Scan Risico’s Reclame langs wegen 

De fractie heeft een motie ingediend  waarin ze het college verzoekt om door middel een kort 

onderzoek te achterhalen hoe het beleid rondom reclame-uitingen langs openbare wegen zich heeft 

ontwikkeld en hierin mee te nemen in hoeverre verschillende soorten reclame-uitingen de 

verkeersveiligheid beïnvloeden. Het college erkent het probleem en komt met een brief waarin de 

huidige stand van zaken wordt weergegeven. De motie is aangehouden tot na de bespreking over dit 

onderwerp. 
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De fractie heeft over  de provinciale ruimte de volgende schriftelijke vragen gesteld: 

- bouwplannen Hoogmadesche polder; 

- megastal Woubrugge gemeente Kaag en Braassem;  

- uitbreiding ligboxenstal Rockanje.   

 
Maatschappij en Cultuur 
 
Monumentenwacht 

Voor het behoud van het cultureel erfgoed heeft de Partij voor de Dieren aandacht gevraagd voor de 

Monumentenwacht. De Monumentenwacht van het Erfgoedhuis is een onafhankelijke 

onderhoudsadviseur, die monumenteneigenaren en -beheerders helpt met de instandhouding van 

monumenten en historische panden. De fractie vindt het jammer dat het kabinet heeft besloten om de 

belastingvoordelen voor privé-eigenaren voor onderhoud van hun monumenten af te schaffen. Ze 

heeft daarom de motie van de VVD gesteund, die het college vraagt om het Rijk op te roepen de 

afschaffing van de belastingvoordelen te herzien.  

 

NOS bericht over opvangplekken asielzoekers 

Volgens de NOS zijn de provincies er niet in geslaagd de toegezegde opvangplekken voor 

asielzoekers te regelen. Vóór 1 februari 2016 zouden er 2500 extra opvangplekken per provincie zijn 

gerealiseerd. Het totaal van 30.000 extra opvangplekken wordt bij lange na niet gehaald. Er zouden 

nu in totaal 14.740 plekken zijn gerealiseerd. Samen met GroenLinks en de Partij van de Arbeid heeft 

de Partij voor de Dieren vragen gesteld over het niet behalen van de opvangplekken in Zuid-Holland 

en gevraagd welke maatregelen het provinciebestuur gaat nemen om te voldoen aan de doelstelling. 

Tevens heeft de PvdD een motie van GroenLinks over dit onderwerp gesteund.  

 

Infrastructuur 
 
Duinpolderweg 

De provincie wil onderzoek doen naar de aanleg van een nieuwe weg in de Bollenstreek. De Partij 

voor de Dieren wil juist minder asfalt en meer natuur en wil stimulering van openbaar vervoer, 

fietsgebruik en vermindering van het autoverkeer en heeft daarom niet ingestemd met het voorstel. De 

fractie wil niet dat er nog meer asfalt wordt aangelegd en wil inzetten op de verbetering van 

knelpunten op de huidige wegen. 

 

Fietsplan 2016 – 2025 

De provincie probeert tegemoet te komen aan de diversiteit aan fietspadgebruikers door gewone 

fietspaden, snelfietspaden en traagfietspaden aan te leggen. Dat is op zich een goede zaak.  Maar er 

wordt hierbij geen rekening gehouden met het feit dat het niet enkel om snelheid gaat; het gaat ook 

om omvang en structurele veiligheid. 
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De fractie heeft er daarom voor gepleit om samen met gemeenten te overleggen  met het Rijk om op 

dit punt tot betere wetgeving te komen. Ook zou in de nadere uitwerking van het fietsplan meer 

rekening moeten worden gehouden met de diverse fietspadgebruikers. 

 

De fractie heeft het fietsplan wel ondersteund, met twee kanttekeningen. De fractie vindt dat er 

verhoudingsgewijs veel meer geld wordt besteed aan autoverkeer dan aan fietsverkeer. Daarnaast 

moet ook aandacht zijn voor knelpunten op routes waar het fietsgebruik nu nog laag is, maar waar het 

in de toekomst mogelijk toeneemt. 

 

Avondboot 

Mensen in de regio Drechtsteden zijn nu vaak genoodzaakt de auto te nemen omdat er onvoldoende 

mogelijkheden zijn om met het openbaar vervoer te reizen. In een verstedelijkt gebied met veel 

waterwegen zouden goede openbaarvervoersverbindingen vanzelfsprekend moeten zijn. Het 

verlengen van de vaartijden van de avondboot kan een oplossing zijn voor dit probleem. Uit een 

enquête blijkt dat daar veel animo is. De fractie vindt het een goede zaak dat de provincie een proef 

daarmee wil nemen en wil meefinancieren en heeft daarom een motie van de Partij van de Arbeid 

mede ondertekend. 

 
RijnlandRoute  

De Partij voor de Dieren was, is en blijft tegen de RijnlandRoute en heeft tegen alle voorstellen 

gestemd die dit nieuwe asfalt mogelijk maken. De enige maatregelen binnen dit gehele traject 

waartegen de fractie geen bezwaar heeft, zijn de maatregelen die als doel hebben de 

verkeersproblematiek in Leiden op te lossen door bestaande wegen te verbeteren.  

 

Economie 
 

Investering World Expo 2025 

De fractie is geen voorstander om in totaal 1,8 miljoen euro te investeren in de voorbereidingen voor 

de World Expo 2025 in Rotterdam. Het Rijk had al een negatief advies gegeven, omdat de 

investeringen te risicovol zijn en het Rijk is dan ook niet bereid om garant te staan. Daar komt nog bij 

dat de World Expo Milaan failliet is gegaan en dat er een akkoord is gesloten tussen de investeerder 

en de Expo Milaan die inhoudt dat de Stichting World Expo Rotterdam 2025 300.000 euro betaalt aan 

de investeerder. Er wordt dus al begonnen met een schuld van 300.000 euro. De fractie steunde een 

motie van GroenLinks om geen investeringen hiervoor te doen. 
 

Onderzoeksrapport De echte prijs van melk 

Het rapport ‘De echte prijs van melk’ is in opdracht van een aantal statenfracties van de Partij voor 

Dieren tot stand gekomen. De melkveehouderij wentelt jaarlijks 2,5 tot 7,5 miljard euro af op de 

samenleving. Dit is de conclusie van onderzoeksbureau Quivertree, dat onderzoek heeft gedaan naar 

de externe kosten van de productie van melk. De PvdD wil daarom dat de provincie Zuid-Holland kiest 
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voor een melkveehouderij zonder torenhoge externe kosten, beter dierenwelzijn en een beter inkomen 

voor de boer. De fractie heeft vragen gesteld over onder andere de economische en ecologische 

houdbaarheid van de huidige melkveehouderij. 

  

Een pak melk kost in de supermarkt gemiddeld € 0,80. Uit het onderzoek blijkt echter dat de werkelijke 

prijs maar liefst 25 tot 78 procent hoger ligt, oftewel een bedrag tussen de €1,00 en €1,42. De 

melkveehouderij draagt namelijk bij aan klimaatverandering, bodemdaling, biodiversiteitsverlies en 

schade aan de volksgezondheid. Ook worden er veel subsidies verstrekt aan melkveehouders. Dit zijn 

allemaal kosten die niet in de prijs van een pak melk zijn doorberekend, maar voor rekening van de 

belastingbetaler komen. Daarbij zijn de externe kosten zelfs hoger dan de opbrengsten van de 

melkveehouderij, die in 2015 een toegevoegde waarde van 3,2 miljard vertegenwoordigde.   

 

 
 

De fractievoorzitter van de PvdD heeft gedeputeerde Han Weber het rapport ‘De echte prijs van melk’ 

overhandigd. De fractie wil de uitkomsten van het rapport agenderen, omdat de melkveehouderij 

maatschappelijke gevolgen heeft, die te maken hebben met de kerntaken van de provincie.   

 
Bestuur 
 

Herindeling Hoeksche Waard en samenvoeging gemeenten Vijfheerenlanden 

Voor de fractie is het een absolute randvoorwaarde dat er bij gemeentelijke herindelingen voldoende 

draagvlak is bij zowel inwoners als de betrokken gemeenteraden. Dat is hier niet het geval. In de 

Hoeksche Waard zijn drie van de vijf gemeenten geen voorstander van een fusie. Er is onvoldoende 

draagvlak binnen de betrokken gemeenteraden om akkoord te kunnen gaan met deze samenvoeging. 

 De PvdD is van mening dat in dit geval ingezet moet worden op een intensievere samenwerking, 

waarbij de basis kan worden gelegd voor het sluitstuk, een eventuele fusie van gemeenten. De 

gemeente Vijfheerenlanden heeft voorgesteld een interprovinciale herindelingscommissie in te stellen. 

De gemeenten Leerdam, Vianen en Zederik hebben dit ook verzocht en een meerderheid van de drie 

gemeenteraden heeft ermee ingestemd. Ook hier is het van belang dat er voldoende draagvlak is bij 

inwoners. Zij moeten een stem krijgen over de wenselijkheid van de herindeling. De fractie heeft 

daarom een motie ingediend om een referendum te houden onder de inwoners van de gemeenten in 

de Hoeksche Waard en Vijfheerenlanden en de  gemeenten Leerdam en Zederik over de 

wenselijkheid van een gemeentelijke fusie. Alleen de PVV steunde de motie. 
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Afstoten Groenservice Zuid-Holland en recreatieschappen 

De Partij voor de Dieren is geen voorstander van de verzelfstandiging van de provinciale 

Groenservice Zuid-Holland en het afstoten van de provinciale recreatieschappen. Ze vindt dat de 

organisatie en het beheer van groen in natuur- en recreatiegebieden in overheidshanden moet blijven. 

Deze organisaties vervullen een belangrijke publieke functie die het algemeen belang dient.  Dit mag 

wat de fractie betreft niet worden vercommercialiseerd en geprivatiseerd. De kans is groot dat 

vanwege bezuinigingen de natuur- en recreatiegebieden verpretparken en vercommercialiseren om 

aan het nodige geld te komen. Dit zal ten koste gaan van de rust en stilte. 

De fractie heeft ook haar zorgen geuit over het toezicht en de handhaving in de natuur- en 

recreatiegebieden.  Het toezicht en de handhaving in deze gebieden is de laatste tijd afgenomen en 

de overtredingen nemen toe. 

 

Besloten bijeenkomst arhi-procedure 

Op 16 februari 2016 was er een bijeenkomst van de gemeenteraden en de colleges van B&W van de 

gemeenten Leerdam, Vianen en Zederik, samen met de Interprovinciale Commissie Vijfheerenlanden, 

over de arhi-procedure Vijfheerenlanden. De bijeenkomst was niet openbaar en de uitnodiging werd 

buiten de pers gehouden. Inwoners van de desbetreffende gemeenten waren hiervan dus niet op de 

hoogte, werden er niet bij betrokken en mochten niet aanwezig zijn. De fractie heeft hier schriftelijke 

vragen over gesteld. 

 

Toezichthoudende rol waterschappen 

De fractie heeft vragen gesteld over de toezichthoudende rol van de provincie op de waterschappen. 

  

Schriftelijke vragen bestuur: 

- toezichthoudende rol waterschappen; 

- besloten bijeenkomst arhi-procedure. 

 
Overig 
 
Opening Bijenhotel 

Fractievoorzitter Carla van Viegen heeft samen met gedeputeerde Han Weber een bijenhotel op het 

provinciehuis geopend. Een mooi initiatief, maar er zullen ook meer bijvriendelijke bloemen en planten 

rondom het provinciehuis moeten komen. De fractie heeft daarom een voorstel voor vergroening 

ingediend dat het college overnam. 
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Aanbieding burgerinitiatief Stop de Hobbyjacht 

Aan de voorzitter van de commissie Duurzame Ontwikkeling, Marisha Kip, is het burgerinitiatief Stop 

de Hobbyjacht overhandigd. Zeker met het oog op de nieuwe Natuurwet is dit initiatief van belang, 

omdat de provincie de hobbyjacht op alle wilde dieren kan verbieden. Ook kan de provincie bepalen 

welke instanties zitting nemen in de Faunabeheereenheid.  

 

 
  

Expertmeeting nieuwe Natuurbeschermingswet 

Op initiatief van de Partij voor de Dieren werd op 29 augustus in het provinciehuis een expertmeeting 

gehouden met professor Cees Bastmeijer, hoogleraar Natuurbeschermings- en Waterrecht aan de 

Universiteit van Tilburg over de nieuwe Natuurbeschermingswet (NBwet). Hij gaf uitleg over de nieuwe 

wet en tips en adviezen over de kaderstelling en concept-verordening NBwet van de provincie Zuid-

Holland. 

 
Persberichten 

 
De fractie heeft in 2016 de volgende persberichten verstuurd: 

- verhandelen knobbelzwanen in strijd met de wet; 

- afschotontheffing smienten; 

- stop de wrede jacht op knobbelzwanen; 

- stop de jacht op de wilde eend; 

- PvdD stelt ernstige zwanenmishandeling aan de kaak; 

- maaien in broedseizoen door GZH; 

- geen nieuw bedrijventerrein Ambachtsezoom Hendrik Ido Ambacht; 

- provincie moet stoppen met vergassen ganzen en gebruik vangkraal; 

- tegen uitverkoop Zuid-Hollandse natuur; 

- productie melk kost meer dan het oplevert; 
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- jacht op roeken; 

- open en groene Duivenvoordecorridor; 

- bloem- en kruidenrijk grasland; 

- stop afschieten huismussen; 

- zwanen nek omgedraaid; 

- megastal Woubrugge niet uitbreiden; 

- RHD2-virus konijnen; 

- geen megastal in open landschap Groene Hart; 

- woningbouw Groene Hart; 

- doden van vossen; 

- provincie moet meer doen aan brandveiligheid stallen 

- energieagenda provincie; 

- parkeerplaatsen Landgoed Voorlinden; 

- reclameborden in landschap; 

- afschot damherten landgoed Nieuw Leeuwenhorst; 

- betere bescherming natuur in Zuid-Holland; 

- massale bomenkap Vlietland; 

- terughoudendheid vergunningverlening vuurwerkshows; 

- kustbebouwing Kijkduin; 

- geen carbid schieten in beschermd natuurgebied Voornes Duin. 

 

 
Natuur- en recreatiegebied Vlietland 
 

Moties 

 
De fractie heeft heeft 2016 de volgende moties ingediend; 

- duurzame pacht provinciale agrarische gronden; 

- actief informeren voorgenomen bouwplannen kust; 

- vergunningen natuurbeschermingswet; 

- extra inzet voor inhalen achterstand realisatie natuurdoelen; 

- goede voorbeeld provincie CO2-voetafdruk; 
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- focus verleggen van warmterotonde naar energiebesparing en decentrale energievoorziening; 

- klimaatbegroting; 

- kwantificering vermindering emissie CO2; 

- groene Duivenvoorde Corridor; 

- versterking groene handhaving provincie Zuid-Holland; 

- symposium Bloem- en kruidenrijk grasland; 

- quick Scan Risico’s Reclame langs wegen; 

- ruimte voor duurzame initiatieven;        

- referendum herindeling Vijfheerenlanden en Hoeksche Waard; 

- energieagenda; 

 

De fractie heeft ook een aantal wijzigingsvoorstellen ingediend: 

- vrije bemesting Natura 2000-gebieden; 

- wijziging bestuurssamenstelling Faunabeheereenheid; 

- beperking jacht vrij bejaagbare soorten binnen provinciale bevoegdheid; 

- erkenning intrinsieke waarde van het dier in Faunabeheerplan; 

- doden van dieren niet verplicht bij schadevergoeding; 

- een vrijstelling voor doden dieren, maar enkel ontheffingverlening. 

 

Amendementen 

 
De fractie heeft in 2016 de volgende amendementen ingediend: 

- doden van dieren niet verplicht bij schadevergoeding; 

- beperking aan de jacht vrij bejaagbare soorten binnen provinciale bevoegdheden; 

- geen vrijstelling voor doden dieren; 

- erkenning intrinsieke waarde van het dier in Faunabeheerplan; 

- begripsomschrijving intensieve veehouderij; 

- Leenheerenpolder belangrijk weidevogelgebied; 

- geen vrije bemesting in Natura 2000-gebieden; 

- groen houden Duivenvoorde Corridor, gemeente Voorschoten; 

- wijzigen bestuurssamenstelling FBE ZH. 

 

Media/Communicatie 
De fractie onderhoudt een goed contact met de media, zoals regionale radio-omroepen, RTV 

West/RTV Rijnmond, het Algemeen Dagblad, Telegraaf, het Leidsch Dagblad en diverse lokale radio- 

en tv zenders en bladen. De fractievoorzitter heeft diverse gesprekken gehad met de media naar 

aanleiding van onze persberichten en interviews gegeven over dierenwelzijn, natuur en milieu. De 

fractieleden maken gebruik van sociale media en de fractievoorzitter schrijft regelmatig een blog over 

de provinciale activiteiten. 
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Werkbezoeken 
De fractievoorzitter heeft de volgende werkbezoeken gebracht: 

 

• Op uitnodiging aan de gemeente Rotterdam. Het werkbezoek was georganiseerd op het 

voormalige RDM-terrein (Rotterdamse Droogdokmaatschappij) in Heijplaat. De oude fabriek is 

prachtig gerenoveerd en geherstructureerd en dient nu als locatie voor scholing en innovatie 

voor jongeren.  

 

• Op uitnodiging aan de gemeente Den Haag. De belangrijke onderwerpen waren de 

energietransitie en het bereiken van energieneutraliteit in de Metropoolregio Rotterdam Den 

Haag (MRDH). 

 

• Koppert Biological Systems in Berkel en Rodenrijs. Een bedrijf dat duurzaamheid, gezondheid 

en gezond voedsel centraal stelt in hun bedrijfsvoering. Om de enorme hoeveelheden 

gifgebruik bij de voedselproductie te verminderen, ontwikkelt het bedrijf in samenwerking met 

de natuur biologische manieren om schade bij het produceren van voedsel te verminderen en 

op die manier een meer natuurlijk evenwicht te bereiken. Zo wordt er gebruik gemaakt van 

bestuiving door hommels, natuurlijke bestrijding door sluipwespen en het gebruik van micro-

organismen om het bodemleven weer gezond te maken.  Het is nog steeds een familiebedrijf 

dat inmiddels wereldwijd onderneemt. Het bedrijf wil de mens weer in contact brengen met de 

natuur. 

 

• Op uitnodiging drinkwaterbedrijf Dunea in Meijendel, Wassenaar. Het bedrijf is gelegen in de 

duinen en levert duindrinkwater.  Een mooi bedrijf dat veel oog heeft voor natuur en 

natuurbehoud. In de duinen is ook heerlijke speelnatuur voor kinderen ontworpen, waardoor 

kinderen op een mooie manier meer verbonden kunnen raken met de natuur. 

 

• De fractievoorzitter heeft de boekpresentatie van 'De kanarie in de kolenmijn ' bijgewoond in 

de Eerste Kamer. Het boek is geschreven door het duo Marianne Thieme en professor Ewald 

Engelen. 
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• Bijeenkomst Agrarisch Natuurbeheer van de gelijknamigetaskforce. De fractie is zeer kritisch 

over het tot nu toe gevoerde agrarisch natuurbeheer in Zuid-Holland, omdat er in de 

afgelopen jaren tientallen miljoenen euro’s in zijn geïnvesteerd zonder noemenswaardig 

resultaat. De weidevogelaantallen nemen nog steeds drastisch af in het agrarisch gebied en 

de biodiversiteit is niet echt verbeterd. Er zijn ook agrariërs die het echt goed voor hebben met 

de natuur en de weidevogels. Zij kunnen andere agrariërs enthousiast maken voor het belang 

van een hoger waterpeil, latere maaidatum, koeien in de wei, minder mestgebruik, minder 

gifgebruik en bloem- en kruidenrijke graslanden. Vooral ook bloem- en kruidenrijke 

graslanden dienen een multifunctioneel doel: beter voor de gezondheid van de koeien, het 

levert meer insecten op en meer weidevogels; het is beter voor de natuur, beter voor de 

waterkwaliteit en er komt minder aanwas van ganzen en zwanen omdat het gras gevarieerder 

en minder eiwitrijk is. Samen met andere fracties gaat de fractie aan de slag om meer bloem- 

en kruidenrijke graslanden in Zuid-Holland te krijgen. 

 

 


